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Protokół nr 38 

z sesji Rady Gminy Sulików 
odbytej w dniu 26 kwietnia 2006r. o godz. 1400 w Urzędzie Gminy Sulików. 

 
 
 

Sesji przewodniczył  Franciszek Fleszar – Przewodniczący Rady Gminy. 
Przewodniczący powitał wszystkich obecnych i na podstawie listy obecności radnych stwierdził, że 
na ogólną liczbę 15 radnych , w sesji uczestniczy 13 radnych, co stanowi kworum przy którym 
Rada Gminy może obradować i podejmować uchwały.                    
Nieobecni byli  radni Dariusz Kryński i Tadeusz Szczęch.                (listy obecn. zał.1,2,3) 

Przewodniczący przedstawił następujący porządek obrad: 

1. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. 
2. Informacja o pracy stałych komisji Rady Gminy. 
3. Informacja o pracy Wójta Gminy. 
4. Informacja o pracy Przewodniczącego Rady Gminy. 
5. Sprawozdanie z wykonania budżetu gminy za 2005 rok oraz sprawa absolutorium dla 

Wójta Gminy Sulików. 
       6.   Podjęcie uchwał: 
                • w sprawie uchwalenia regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie gminy 

Sulików, 
                • w sprawie nieodpłatnego przejęcia nieruchomości na rzecz gminy, 
                • w sprawie sprzedaży nieruchomości i gruntu w drodze bezprzetargowej, 
                • w sprawie sprzedaży nieruchomości w drodze przetargu, 
                • w sprawie zmian w budżecie gminy na 2006r 
      7.   Zapytania radnych  
      8.   Zapytania Przewodniczących rad sołeckich 
      9.   Odpowiedzi na zapytania 
     10.  Odczytanie i przyjęcie wniosków do realizacji 
     11.  Sprawy różne i komunikaty 
        
 
Ad. 1 
Radny  Robert Starzyński zgłosił następujące uwagi do protokołu z poprzedniej sesji: 
- odnośnie pkt. 8 protokołu – nie zostało zanotowane główne pytanie, które winno brzmieć: ”czy 
OSP Sulików ma nadal zdolność bojową, a ludzie mogą liczyć na ich pomoc”,  
- odnośnie pkt. 6  protokołu – radny na poprzedniej sesji zaproponował, aby projekt regulaminu 
utrzymania porządku i czystości na terenie gminy został przeredagowany i napisany językiem w 
miarę zrozumiałym dla mieszkańców. Na potwierdzenie swojej tezy radny przytoczył przykłady 
niezrozumiałych zapisów uchwały. W trakcie głosowania  większość radnych poparła wniosek 
radnego. Radny zdawał sobie sprawę z tego, że radni nie są w stanie zapisać wszystkich uwag o 
których mówił, dlatego miał nadzieję, że znajdą się one w protokole, by każdy radny mógł 
spokojnie rozważyć detale. Tymczasem tych szczegółów w protokole z ostatniej sesji nie ma. 
Projekt uchwały nie został zmieniony i nie był ponownie analizowany przez komisje. Pomimo 
wyniku głosowania, które miało miejsce miesiąc temu,  projekt uchwały w niezmienionej wersji 
ponownie został przedłożony na obecnej sesji. A więc po raz trzeci wręczono radnym ten sam 
projekt uchwały. Radny stwierdził, że dzisiaj są w tym samym miejscu co miesiąc temu. W czasie 
sesji można wprowadzić drobne poprawki, ale nie opracować nowego tekstu, co było intencją  
radnego. Radny oświadczył, że na konwencie, w którym uczestniczyli przewodniczący wszystkich 
komisji i Wójt Gminy, radny oświadczył, że nie będzie poprawiać projektu uchwały, a oczekuje 



 2

tego od projektodawcy. Wójt stwierdził, że nie zamierza wprowadzać zmian do projektu 
regulaminu, bo jego zdaniem jest dobry i był konsultowany z nadzorem prawnym Wojewody. 
Wygląda więc na to, że jest kolejna próba sił miedzy Wójtem, a Radą.  Radny przypomniał sytuację 
sprzed kilku lat, kiedy radni zwrócili Wójtowi uwagę, że na budynku Urzędu Gminy tablica z 
napisem „Rada Gminy” jako organ uchwałodawczy winna wisieć nad tablicą „Wójt Gminy”. 
Uwaga poskutkowała tym, że Wójt zdjął tablicę z napisem „Wójt Gminy”. Zdaniem radnego nie 
jest to demonstracja siły, ale okazanie „paskudnie upartego charakteru Wójta”. W obecnej sytuacji  
radny nie chce jątrzyć dalej i zamierza ustąpić, ale liczy na pokojowe przyjęcie tego przez Wójta. 
Biorąc pod uwagę stracone dwa miesiące, pilną potrzebę uchwalenia regulaminu oraz to, że każda 
nowa zmiana będzie wymagać uzgodnień ze służbami Wojewody i Komisjami Rady, radny 
proponuje - wbrew swoim przekonaniom, popartym stanowiskiem radnych wyrażonym na 
poprzedniej sesji- pozostawić zapisy w protokole, bez uzupełniania ich w szczegółowe uwagi, o 
którym radny mówił na poprzedniej sesji i w głosowaniu przyjąć projekt uchwały w treści  
proponowanej  przez Wójta. Radny prosił, aby  ocena wykonania budżetu gminy przez Wójta, nie 
była  wiązana z bieżącymi sporami. 
Przewodniczący Rady stwierdził, że radni mogli zgłaszać uwagi do protokołu przed sesją. Uczyniła 
to jedna osoba.  
Odnosząc się do wypowiedzi radnego Starzyńskiego, Przewodniczący stwierdził, że mając na 
uwadze pismo Ministra Środowiska wyrażające niepokój z nie uchwalenia regulaminu porządku i 
czystości w gminie, Przewodniczący uznał za wskazane skierowanie na sesję dotychczasowego  
projektu uchwały. Odnośnie drugiej uwagi radnego Starzyńskiego do protokołu, a dotyczącej 
pytania o funkcjonowanie jednostki OSP Sulików, Przewodniczący stwierdził, że ewentualnych 
zmian w protokole dokona po odsłuchaniu taśmy z nagranym przebiegiem sesji. Przewodniczący 
wyraził przekonanie, że Wójt Gminy udzieli odpowiedzi na drugie pytanie dotyczące działalności 
jednostki OSP Sulików, ponieważ jest to istotna sprawa dla bezpieczeństwa mieszkańców 
Sulikowa.  
W wyniku głosowania protokół z ostatniej sesji przyjęty został 12 głosami, przy 1 przeciwnym. 
 
 
Ad. 2 
Przewodniczący rady omówił wspólne posiedzenie stałych komisji Rady Gminy w dniu 19 kwietnia 
2006r.                                                                                        ( patrz protokół ) 
 
Ad. 3 
Wójt Gminy  przedstawił informację o pracy w okresie międzysesyjnym.     (zał. 4) 
Radny Robert Starzyński pytał czy znany jest harmonogram  prac przy budowie hali sportowej.  
Wójt wyjaśnił, że rozstrzygniecie przetargu zostało oprotestowane i na dzień dzisiejszy 
harmonogram jest nieznany.  
 
Ad. 4 
Przewodniczący złożył następującą informację o działalności międzysesyjnej: 

♦ posiedzenie konwentu, wspólne posiedzenie stałych komisji, posiedzenie Komisji 
Rewizyjnej, dwukrotna lustracja dróg, 

♦ szkolenie radnych, 
♦ przyjęcie opinii RIO o sprawozdaniu z wykonania budżetu gminy za 2005 rok, 

przyjęcie pisma Ministra Środowiska, pisma Wojewody Dolnośląskiego, pism Pani 
Domoradzkiej i Starzyńskiej, 

♦ sprawa wypłaty dla Wójta Gminy dodatkowego wynagrodzenia za 2005r., 
♦ wysłanie życzeń świątecznych . 

Informacja przyjęta została bez uwag. 
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Ad. 5 
Przewodniczący Rady zaproponował następujący sposób realizacji punktu: 
- sprawozdanie Wójta Gminy, 
- opinia RIO o wykonaniu budżetu gminy, 
- dyskusja, 
- wniosek Komisji Rewizyjnej, 
- opinia RIO o wniosku Komisji Rewizyjnej, 
- głosowanie uchwały w sprawie absolutorium. 
 
Wójt Gminy w obszernym wystąpieniu przedstawił wykonanie budżetu gminy za 2005r. 
(sprawozdanie zał.5) 
 
Wójt stwierdził, że miniony rok był wyjątkowy, historyczny. Udało się zrobić to co wydawało się 
niemożliwe przez kilkadziesiąt lat. Udało się wybudować i otworzyć nowoczesną, funkcjonalną 
szkołę. Dzień 1 września 2005r. zapisał się w pamięci wielu osób, nie tylko jako spełnienie rzeczy 
wydawało  się niemożliwej, ale też jako nie mający miejsca w naszej gminie,  zjazd wielu 
osobistości, przedstawicieli władz wojewódzkich, powiatowych i lokalnych. Wójt mówił o tym, że 
wszystko to udało się zrobić dzięki wzajemnemu zrozumieniu i współpracy. To wielki sukces 
Wójta i radnych i nikt nie odbierze im poczucia dumy i  satysfakcji. Nowa szkoła to nie jedyny 
efekt pracy w minionym roku. Równolegle z pracami budowlanymi prowadzone były inne 
działania, które też przyniosły wymierne efekty. Jako nieliczni na Dolnym Śląsku otrzymaliśmy 
ogromne, bo prawie 5,5 mln zł dofinansowanie budowy hali sportowej Sulikowie. Jest to 
wyznacznik i potwierdzenie tego, że drogą którą wybraliśmy na początku 2003 roku, należy i trzeba 
iść. Równolegle prowadzone były intensywne przygotowania do największej i najkosztowniejszej 
inwestycji, którą jest kanalizacja gminy. Dostrzegane były problemy drogowe. Realizowano je z 
dużą rozwagą, mając na uwadze to, że w niedalekiej przyszłości czekają gminę wykopy związane z 
kanalizacją. Wójt mówił o kontynuowaniu podjętych w 2003r. działań mających na celu 
racjonalizację kosztów funkcjonowania jednostek organizacyjnych. Działania te dają już wymierne 
korzyści. Dla zobrazowania Wójt dał przykład, że na zakup gazu do ogrzewania budynku Urzędu 
Gminy, pomimo znaczącej podwyżki cen gazu wydano o 25.000 zł mniej niż w roku 2002 o ok. 
40% zostało zredukowane zużycie węgla w szkołach. Ten kierunek będzie utrzymany. Wójt 
przygotowuje się do rozwiązań systemowych dotyczących rozbudowy i racjonalizacji kosztów 
oświetlenia drogowego. Wójt mówił o przybywaniu zadań. Pomimo ciągłego ich  przybywania i 
realizacji  przez Urząd Gminy i GOPS, obsada kadrowa nie zwiększyła się. Co więcej w minionym 
roku wynagrodzenia pracowników Urzędu w porównaniu do 2003r. zmniejszyły się.  To ma 
przełożenie na koszty administracji, które w porównaniu do 2003r. zmniejszyły się o prawie 
250.000 zł. Efekt ciężkiej pracy jest widoczny i to daje siły do dalszej pracy, to mobilizuje, jest 
kołem napędowym do dalszych działań.  
Wójt podziękował radnym za wsparcie, podziękował najbliższym współpracownikom, 
kierownikom jednostek organizacyjnych i sołtysom. 
Wyraził przekonanie, że  nikt i nic nie odbierze jemu, radnym, sołtysom i pracownikom satysfakcji 
z dokonań roku 2005. Z tym przeświadczeniem Wójt zwrócił się do Rady Gminy o udzielenie 
absolutorium za 2005 rok.  
 
Przewodniczący Rady przedstawił pozytywną opinię RIO o sprawozdaniu z wykonania budżetu 
gminy za 2005r.   (zał. 6) 
 
Dyskusja: 
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Radny Bolesław Mańczak zwrócił uwagę na mniejszą niż zakładano realizację wydatków 
budżetowych. Radny prosił Wójta o wskazanie przykładów oszczędnego gospodarowania środkami 
publicznymi. 
Radny Tadeusz Bednarz pytał o termin wodociągowania Starego Zawidowa. Radny przypomniał, 
że w budżecie gminy na 2005r. była mowa o tej inwestycji, niestety wody nadal nie ma. 
Mieszkańcy sołectwa zarzucają radnemu bezczynność.   
Radny Tadeusz Polowy ma za złe Wójtowi, że pomimo 2-letnich dyskusji na temat odbudowy 
spalonej remizy strażackiej w Radzimowie Dolnym, zadanie to nie znalazło się w budżecie gminy. 
Odpowiadając Wójt Gminy stwierdził, że: 
- poza przykładami oszczędności omówionymi w wystąpieniu poświęconym realizacji budżetu 
gminy za 2005r., może jeszcze dodać  remonty dróg gminnych, które  były wykonane przy 
wykorzystaniu kamienia z firmy Radan Bazalt Sulików, uzyskanego w ramach rozliczenia 
zaległości podatkowych oraz mniejsze koszty utrzymania Urzędu Gminy (kserowanie dokumentów 
i ogrzewanie budynku). Również częste zmiany w budżecie gminy przyczyniły się do  racjonalnej 
realizacji budżetu gminy, 
-  w budżecie gminy na 2005r. przewidziane były środki jedynie na wykonanie  dokumentacji 
kanalizacji gminy. Cały czas trwają intensywne prace nad przygotowaniem inwestycji. Powołana 
została Międzygminna Spółka Wodno-Kanalizacyjna „SUPLAZ” z/s w Sulikowie, przygotowano i 
złożono do Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska we Wrocławiu wniosek o 
dofinansowanie zadania z funduszu spójności. Termin rozpoczęcia prac uzależniony jest od 
pozyskania środków na realizację zadania, 
- Wójt nie przyjął krytyki radnego Polowego dotyczącej nie ujęcia w budżecie gminy zadania pod 
nazwą odbudowa remizy strażackiej w Radzimowie Dolnym, ponieważ brak było działania ze 
strony jednostki OSP o ujęcie tego zadania w projekcie budżetu gminy. Jednostka nie złożyła 
pisemnego wniosku w tej sprawie, zgodnego z procedurą uchwalania budżetu gminy. 
 
Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Jacek Staszczuk odczytał protokół z posiedzenia komisji w 
dniu 5 kwietnia br., odczytał opinię komisji o realizacji budżetu gminy za 2005 rok oraz uchwałę 
komisji w sprawie udzielenia Wójtowi Gminy absolutorium za 2005 rok, którą złożył na ręce 
Przewodniczącego Rady Gminy.                                                      
 
Przewodniczący przedstawił pozytywną opinię RIO w sprawie wniosku Komisji Rewizyjnej o 
udzielenie Wójtowi  Gminy absolutorium.  (zał. 7)  
 
Przewodniczący poinformował, że absolutorium udzielane jest w głosowaniu jawnym, bezwzględną 
większością głosów ustawowego składu Rady. 
 
Przewodniczący przedstawił projekt uchwały w sprawie udzielenia Wójtowi Gminy Sulików  
absolutorium za 2005 rok. 
Uchwała podjęta została 11 głosami, przy 2 przeciwnych..                              (zał. 8) 
 
Przewodniczący pogratulował Wójtowi i pracownikom  Urzędu Gminy. Podziękował sołtysom i 
pracownikom jednostek organizacyjnych za współpracę. 
Wójt Gminy w imieniu własnym i współpracowników podziękował za udzielenia absolutorium. 
 
Ad. 6 
Podjęcie uchwał: 

1. W sprawie sprzedaży nieruchomości w drodze przetargu. 
Przewodniczący przedstawił projekt uchwały. 
Uchwała podjęta została  jednogłośnie.                                              ( zał. 9) 

2. W sprawie sprzedaży nieruchomości i gruntu w drodze bezprzetargowej. 
Przewodniczący przedstawił projekt uchwały. 
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Uchwała podjęta została 12 głosami, przy 1 wstrzymującym się.       (zał. 10) 

3. W sprawie nieodpłatnego przejęcia nieruchomości na rzecz gminy. 
Przewodniczący przedstawił projekt uchwały. 
Uchwała podjęta została  jednogłośnie.                                              ( zał. 11) 
 

4. W sprawie uchwalenia regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie gminy 
Sulików. 
Przewodniczący przedstawił projekt uchwały.  

            Radny Jacek Staszczuk przypomniał, że radni na poprzedniej sesji uznali, że nad projektem 
uchwały należy jeszcze popracować. Niestety nie udało się porozumieć co do sposobu 
wprowadzenia zmian. Radny osobiście uważał, że grupa radnych powinna zgłosić swój 
projekt uchwały. Nie doszło do tego. Obecnie powtórnie głosowany będzie projekt uchwały, 
o którym radni negatywnie wypowiedzieli się na poprzedniej sesji. W związku z czym radny 
oświadczył, że wstrzyma się od głosu. 

 Wójt stwierdził, że na konwencie ustalono, że wnioskodawca zmian prześle je do Urzędu 
droga e-mailową. Niestety zmiany te nie zostały doręczone. W związku z czym nie czuje się 
winny, bo nie było dopełnienia działań ze strony radnych. Nigdzie nie sformułowano 
propozycji zmian. Wójt podkreślił, że projekt uchwały, który przygotował nie musi być 
tożsamy z wersją zaproponowaną przez radnych. Wójt nie ma obowiązku dokonywania 
zmian w projekcie uchwały na wniosek radnego. Przygotowany przez Wójta projekt 
uchwały trafia do Rady i ona tworzy jego ostateczny kształt. Nic nie stoi na przeszkodzie, 
aby Rada w przypadku, gdy ma odrębne stanowisko posiłkowała się swoją opinią prawną.  
Przewodniczący Rady stwierdził, że uwagi radnych zgłaszane do projektów uchwał 
świadczą o tym, że radni pracują nad nimi, analizują je i starają się, aby ich kształt był jak 
najlepszy. Przewodniczący w kontekście ponaglającego pisma Ministra Środowiska, prosił o 
przegłosowanie projektu uchwały. 
Wójt stwierdził, że uchwała potrzebna jest do realizacji zadań wynikających z ustawy o 
odpadach, bo do 18 kwietnia Wójt powinien wydać  warunki, na jakich będą wydawane 
zezwolenia na świadczenie usług. Do tego potrzebny jest jeszcze Gminny Plan Gospodarki 
Odpadami, który będzie gotowy dopiero w maju. W związku z tym skoro radni widzą 
potrzebę popracowania nad regulaminem, mogą  przełożyć głosowanie nad uchwałą na 
miesiąc maj. 
Przewodniczący zwrócił się do radnych z pytaniem czy mają wniosek formalny dotyczący 
projektu uchwały. 
Wniosku takiego nie było. Przystąpiono do głosowania. 
Uchwała w sprawie regulaminu utrzymania porządku i czystości na terenie gminy podjęta 
została 8 głosami, przy 1 głosie przeciwnym i 4 głosach wstrzymujących się.    (zał. 12) 
 

5. W sprawie zmian w budżecie gminy na 2006 rok. 
Przewodniczący przedstawił projekt uchwały  
Skarbnik Gminy omówiła autopoprawki do projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie 
gminy na 2006 rok.  
Radny Tomasz Podanowski prosił o  informacje na temat Bogatyńsko-Zgorzeleckiego Parku 
Przemysłowo-Technologicznego. 
Wójt poinformował, że motorem działań w kierunku utworzenia takiego parku jest  koncern 
energetyczny BOT, kopalnia i elektrownia TURÓW, przy udziale samorządów z całego 
powiatu. Park będzie pewnego rodzaju specjalną strefą ekonomiczną, do której będzie 
można wnosić udziały i nieruchomości, które będą jej częściami składowymi. Najbardziej 
zainteresowana utworzeniem parku jest elektrownia, która musi dostosować się do 
przepisów prawa energetycznego. Poszczególne samorządy zamierzają wnieść grunty, jako 
udział w przedsięwzięciu. Podpisano list intencyjny. Wynegocjowana jest umowa z 
Instytutem Zarządzania i Samorządności we Wrocławiu, w ramach której sporządzona 
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zostanie cała koncepcja i projekty dokumentów, a także prezentacje dla poszczególnych 
samorządów. Prezentacja dla naszej jednostki  prawdopodobnie odbędzie się  na  majowej 
sesji.  
Radny Starzyński pytał, czy zamysł nabrał cech prawnych. Czy gmina może finansować coś 
co jest w sferze projektu. 
Wójt stwierdził, że prowadzone są działania przygotowawcze. Wójt odczytał fragment listu 
intencyjnego  mówiący o zakresie przedmiotowym zadania. Mieści się to w zakresie zadań 
własnych gminy i Strategii Rozwoju Gminy. Dlatego nie ma żadnych przeszkód formalno-
prawnych do współuczestniczenia w przedsięwzięciu. Co najważniejsze, po utworzeniu 
Parku jest możliwość pozyskania środków w wys. ok.85% wartości zadania. Oznacza to że 
na terenie gminy mogą być realizowane zadania przy wniesieniu udziału własnego zaledwie 
w wys. 15% .  
Przystąpiono do głosowania projektu uchwały. 
Uchwała w sprawie zmian w  budżecie gminy podjęta została 12 głosami, przy 1 głosie 
wstrzymującym się.                                                                    (zał. 13) 
 
Ad. 7 
Radny Robert Starzyński prosił o potwierdzenie, czy ze Szkoły Podstawowej w Studniskach 
Dolnych tylko 3 uczniów zadeklarowało chęć kontynuowania nauki w gimnazjum w 
Sulikowie. Radny pytał jakie działania podjęto aby zachęcić dzieci do dalszej nauki w 
sulikowskim gimnazjum. Radny dał przykład działań dyrekcji szkół średnich ze Zgorzelca, 
które aktywnie zabiegają o uczniów  gimnazjum z sąsiednich  gmin.  
 
Radny Tadeusz Polowy pytał kiedy się skończy błędne koło w stosunku do jego osoby. 
Radny zgłosił krytyczne uwagi do punktu 8 protokołu Komisji Rewizyjnej z badania sprawy 
odbudowy spalonej remizy strażackiej uważając, że zawarte tam stwierdzenia są 
krzywdzące dla niego. Radny przypomniał, że jednostka została zawieszona, więc nie 
rozumie dlaczego wysuwane są zarzuty o nie branie udziału w akcjach ratowniczych. 
Oświadczył, że z chwilą zawieszenia, jednostka nie może nawet pompować wody. Uważał, 
że  Rada i Wójt powinni wiedzieć na jakich zasadach zostały zawieszone jednostki. Pomimo 
wielu interwencji, jednostka nie może uzyskać szkoleń z zakresu ratownictwa. 
Prawdopodobnie odbędą się one dopiero w miesiącach jesiennych. Stwierdził, że przyznanie 
1000 zł dla jednostki, która jest w odbudowie, jest kpiną. 
 
Radny Bolesław Mańczak mówił o bałaganie i stertach śmieci, które zalegają na 
nieruchomościach  przy ul. Wiejskiej (po p.p. Domańskim, Ilnickim, Grabowieckim), na 
posesji p. Detko, mówił o walącej się (rozbieranej) chlewni i stodole przy ul.Sportowej. 
Radny pytał czy ktoś nad tym panuje i prosił o wyegzekwowanie od właścicieli 
nieruchomości podjęcia działań porządkowych. 
 
Radny Piotr Jankowski pytał jak zakończyła się sprawa zaorania 10 miesięcy temu przez 
spółkę drogi w Biernej. Radny pytał czy droga będzie odbudowana. 
 
Radny Tadeusz Bednarz:1)  pytał czy możliwe jest podłączenie kolejnych 5 budynków do 
kanalizacji w Zawidowie i naprawa drogi przy tych budynkach; 2) zgłosił fakt zaorania  
drogi dojazdowej do pól w Starym Zawidowie i zaorania  rowów melioracyjnych, 
czyszczonych przez Urząd Gminy 2-3 lata temu; 3) prosił  o uprzątnięcie piachu leżącego na 
drogach w Starym Zawidowie.  
 
Radny Robert Starzyński wnioskował o udostępnienie dla młodzieży boiska z koszem do 
gry w piłkę, przy byłym gimnazjum przy ul. Nowe Miasto. Boisko to obecnie jest 
zamknięte, z powodu przeznaczenia do sprzedaży. Radny uważa, że w sytuacji, gdy 
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sprzedaż będzie się przeciągała, boisko należy otworzyć, tym bardziej że zbliżają się 
wakacje. Rodzice dzieci gotowi są pisemnie oświadczyć, że ponoszą pełną 
odpowiedzialność za bezpieczeństwo przebywających  tam dzieci. Zdaniem radnego jest to 
uzasadnione z punktu widzenia społecznego. Radny prosi Wójta o deklarację, czy w 
przypadku gdy będą ustalone zasady korzystania z boiska, Wójt wyrazi zgodę na 
udostępnienie go dzieciom i młodzieży.  
 
Ad. 8 
Andrzej Dominikowski – sołtys sołectwa Wilka mówił o uprzątnięciu wysypiska śmieci na 
terenach agencyjnych 
 
Elżbieta Wadzicka – sołtys sołectwa Skrzydlice  mówiła o potrzebie skontaktowania się z 
mieszkającym w Zawidowie właścicielem budynku nr 12  w Skrzydlicach. Budynek ten jest 
niezamieszkały, teren wokół niego jest nieuporządkowany. Budynek ze względu na zły stan 
techniczny stwarza zagrożenie dla mieszkańców.  
 
Andrzej Polowy – sołtys sołectwa Radzimów Dolny stwierdził, że złożył dwa pisma w 
sprawie remontu drogi nr 20  w Radzimowie, zniszczonej przez ciężki sprzęt należący do 
firmy Strykowskiego. Początkowo właściciel firmy i Wójt Gminy deklarowali, że drogę 
przywrócą do stanu pierwotnego, teraz  wszystko ucichło, a drogą nie można jeździć. 
 
Jan Jaśkiewicz – sołtys sołectwa Bierna pytał o termin remontu (dolnej) drogi Radzimów – 
Bierna.  
 
Halina Kocan – sołtys sołectwa Mikułowa pytała dlaczego pod obrady Rady Gminy nie 
trafiła dyspozycja zebrania wiejskiego z Mikułowej w sprawie środków na budowę toalet.  
 
Jan Kolbuch – sołtys sołectwa Studniska Dolne mówił o niezagospodarowanej świetlicy w 
Studniskach Dolnych, która niszczeje. Sołtys prosił Wójta o podjęcie działań w celu 
wydzierżawienia jej.   
 
Kazimierz Traczyk – sołtys sołectwa Miedziana : 1) prosił o remont drogi łączącej Stary 
Zawidów  z Łowinem. Korzystają z niej rolnicy jeżdżący ciężkim sprzętem. Droga jest w 
bardzo złym stanie, w niektórych miejscach jest nieprzejezdna;2) prosił o uprzątnięcie 
wysypiska śmieci koło Wielichowa, przy drodze łączącej Stary Zawidów z Wielichowem; 
3) pisał w marcu do Wójta w sprawie oczyszczenia kilku działek w Miedzianej, m.in. koło 
sklepu, obok parku, naprzeciwko świetlicy. Sołtys nie zgadza się z odpowiedzią Wójta, że 
posprzątanie to  kwestia akcji „sprzątanie świata”,. Jego zdaniem tam potrzebny jest sprzęt 
do usunięcia nieczystości i wycięcia spróchniałych drzew; 4) monitował w sprawie regulacji 
rzeki przy remizie OSP w Miedzianej. 
 
Ad. 9 

Wójt udzielił następujących odpowiedzi na pytania: 

1. Sprostował przekłamanie, wyjaśniając, że gmina nie odprowadza subwencji oświatowych 
do innych jednostek. Subwencja „idzie” za dzieckiem od razu z budżetu państwa. 

2. Jak najszybciej należy rozebrać zgliszcza po remizie. Źle, że strażacy nie zrobili tego 
dotychczas.  

3. Wójt oświadczył, że wie na jakiej zasadzie zostały zawieszone niektóre jednostki OSP. Wójt 
nie ma pretensji, że jednostka z Radzimowa nie wyjechała do podtopienia, Wójt stwierdził, 
że w sytuacjach zagrożenia mienia, czy życia nikt i nic nie zabroni strażakom podejmowania 
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indywidualnych działań. Wójt ma  pretensje, że strażacy z OSP Radzimów w sytuacji 
zagrożenia nie zadziałali indywidualnie czynnie lub słownie.  
Radny Polowy, próbował przerwać Wójtowi, twierdząc, że nie jest tak jak Wójt mówi. 

4. W sprawie zanieczyszczonych nieruchomości, o których mówił radny Mańczak, Urząd z 
różnym skutkiem podejmował działania, przymuszające właścicieli do uporządkowania 
działek. Część gruntów jest własnością gminy i jest pomysł zagospodarowania tych 
terenów, ale to musi potrwać. 

5. Sprawa zaorania drogi w Biernej będzie miała dalszy ciąg. Rada sołecka w Biernej, do 
której Wójt zwrócił się z prośbą o wypowiedzenie się o przydatności drogi i o ewentualnym 
świadczeniu przed sądem, wypowiedziała się pozytywnie. Wobec tego sprawa zostanie 
skierowana na drogę sądową. Wójt uprzedził, że może ona trwać nawet kilka lat. 

6. Ze Starego Zawidowa - bez wiedzy władz gminy - zostało przyłączonych 9 mieszkań do 
kanalizacji w Zawidowie. Obecnie prowadzona jest korespondencja  w sprawie odtworzenia 
nawierzchni drogi. 

7. Wójt sprawdzi sprawę zaoranej drogi dojazdowej do pól w Starym Zawidowie. 
8. Piasek na drodze powinni uprzątnąć sami mieszkańcy. Jest to ogólnie przyjęte i wynika 

dodatkowo z przyjętego dzisiaj regulaminu utrzymania czystości.   
9. Wójt rozumie racje rodziców  domagających się  udostępnienia boiska przy byłym 

gimnazjum, lecz tego samego oczekuje od rodziców. Wójt występuje w interesie 
publicznym i nie może dać zgody na korzystanie z obiektu, bez  spełnienia określonych 
warunków. Można rozmawiać o wydzieleniu z działki części gruntu, na którym jest boisko, 
ale w sytuacji, gdy znajdzie się kupiec nieruchomości. Ponadto udostępnienie boiska może 
nastąpić jedynie wówczas, gdy znajdą się osoby, które podpiszą oświadczenie o ponoszeniu 
całkowitej odpowiedzialności za przebywanie dzieci na boisku, bowiem wójt jako właściciel 
terenu odpowiada za wszystko co wydarzy się na boisku.  Wójt dał przykład wypadku jaki 
miał miejsce w Olszynie Lubańskiej na terenie stanowiącym własność gminy. Burmistrz 
miał proces i gmina wypłaciła odszkodowanie. Lada moment ruszy budowa środowiskowej 
hali sportowej. Już we wrześniu powinne być czynne boiska przy gimnazjum. Będą one 
spełniały wszystkie standardy i posiadały atesty. Część  z nich będzie udostępniona w 
godzinach popołudniowych.  Wracając do sprawy boiska przy byłym gimnazjum, Wójt 
powtórzył, że jeżeli dojdzie do sprzedaży i będzie możliwość wydzielenia boiska, podejmie 
takie działania, ale przebywanie na nim będzie możliwe wyłącznie na własną 
odpowiedzialność.  

10. Wójt rozezna sprawę wysypiska odpadów przy drodze w Wilce w kierunku stacji PKP, 
11. Wójt zgłosi do Powiatowego Inspektora Nadzoru Budowlanego sprawę opuszczonego 

budynku w Skrzydlicach. 
12. Odpowiadając na pytania dotyczące remontu dróg, Wójt prosił o cierpliwość. W Urzędzie 

Gminy nie ma zespołu szybkiego reagowania. Urząd ma określone, ramowe obowiązki, 
które musi wykonywać.   W pierwszej kolejności remontowane będą drogi o nawierzchni 
bitumicznej, później, gdy zostaną środki, drogi o nawierzchni utwardzonej. Innej kolejności 
nie będzie. Z panem Strykowskim prowadzone są rozmowy w sprawie remontu drogi nr 20. 
Wójtowi znany jest problem dolnej drogi Radzimów-Bierna. 

13. Wójt apelował o zrozumienie, bowiem pracownicy nie są w stanie  robić wszystkiego na 
hasło. Wójt odnosi wrażenie, że radni i sołtysi oczekują od Wójta i pracowników,  aby 
pracowali jak roboty.  A pracowników jest zaledwie 27 (ze sprzątaczkami), są urlopy, dni 
wolne. A zadań ciągle przybywa. Przy ich realizacji Wójt musi kierować się hierarchią 
potrzeb i ważności. W pierwszej kolejności muszą być wykonane zadania terminowe, które 
wiążą się z realizacja zadań inwestycyjnych i sprawozdawczością księgową. W ostatnim 
czasie należało pilnie przygotować dwa wnioski do INTERREGU. To, że niektóre sprawy 
nie są załatwiane od ręki, to nie złośliwość, a czynniki obiektywne. Wójt zobowiązał się do 
wprowadzenia na majową sesję wszystkich zmian dotyczących dyspozycji zebrań wiejskich.  
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14. Osoba zainteresowana wydzierżawieniem świetlicy w Studniskach Dolnych wycofała się. 
Są pomysły wykorzystania świetlicy na salę gimnastyczną, ale jest to na razie w sferze 
planów. 

15. W najbliższych dniach przedstawiciele zarządcy Czerwonej Wody przeprowadzą lustracje 
najniebezpieczniejszych odcinków rzeki w Radzimowie, Biernej i Miedzianej.  

 
Radny Polowy wyjaśniając sprawę podtopienia nieruchomości pani Klimczyk oświadczył, że na 
kilkanaście dni przed zdarzeniem, radny dzwonił do Wójta Gminy informując o ryzyku 
podtopienia. Radny nie zgodził się z zarzutem, że strażacy nie pomagali indywidualnie i podał 
nazwiska strażaków, którzy uczestniczyli w akcji. Pompy szlamowej nie użyto ponieważ było 
ryzyko, że brudna woda uszkodzi ją. Radny zaproponował, aby z Wójtem usiedli i wyjaśnili sobie 
różniące ich sprawy. 
 
Wójt stwierdził, że pamięta rozmowę podczas której powiedział, że kontroluje sytuację. Wójt nie 
przypuszczał, że podtopieniu ulegnie budynek położony kilka metrów wyżej poziomu rzeki. Ma 
pretensje, że nikt nie powiadomił, że właśnie ten budynek wymaga pomocy.  
Radny Polowy pytał kogo miał powiadamiać w sobotę  ok. godz. 17, przecież nie pracował sztab 
antykryzysowy. Radny tylko mógł skierować zagrożoną osobę do Państwowej Straży Pożarnej w 
Zgorzelcu. Radny nie zadzwonił do Wójta, bo gdy kiedyś to uczynił usłyszał odpowiedź, że Wójt w 
domu ma prywatne życie.  
Wójt stwierdził, że na jednym ze spotkań ze strażakami podał numer telefonu komórkowego 
swojego i Sekretarza, pod które należy dzwonić w kryzysowych sytuacjach. Zdaniem wójta radny 
niesłusznie zarzuca mu bezczynność. 
Dyrektor Zespołu Szkoły Podstawowej i Gimnazjum w Sulikowie wyjaśniła, że przy naborze do I 
klas gimnazjum sporządziła ciekawą ofertę, z którą zapoznała uczniów Szkoły Podstawowej ze 
Studnisk. Zorganizowała spotkanie rodziców uczniów klas 6 ze szkół w Sulikowie, Biernej i 
Studniskach. Termin składania podań upłynął 7 kwietnia br.  i rzeczywiście ze Studnisk  wpłynęły 
tylko 3 podania. Dyrektor jest przekonana, że nie wszyscy złożyli jeszcze podania.  Niestety nie ma 
mechanizmu przymuszającego dzieci do terminowego złożenia podania. W ubiegłym roku podania 
składano jeszcze w sierpniu. Odpowiadając na pytanie radnego Starzńskiego stwierdziła, że nie zna 
przyczyny takich  decyzji rodziców i dzieci. 
 
Ad. 11 
 

1. Przewodniczący Rady poinformował o wpłynięciu skargi na kierownika Gminnego Ośrodka 
Pomocy Społecznej w Sulikowie. Zgodnie z przepisami skargę na kierownika jednostki 
organizacyjnej rozpatruje Rada Gminy. W związku z powyższym Przewodniczący prosił 
radnych o skierowanie tej skargi do Komisji Rewizyjnej.  
Za skierowaniem skargi do Komisji Rewizyjnej głosowało 9 radnych, 1 wstrzymał się od 
głosu, 3 było przeciwnych.  

2. Wójt zgodnie z wcześniejszą zapowiedzią podał koszty remontu budynku Urzędu Gminy. I 
tak: 
- w 2003 roku była to kwota 253.411,35 zł – wykorzystana m.in. na wykonanie audytu 
energetycznego Urzędu Gminy, dokumentację, roboty remontowe, instalacje, koszt nadzoru 
budowlanego, wymianę drzwi wejściowych, 
- w 2004 roku była to kwota 199.207,19 zł – wykorzystana m.in. na roboty remontowe, 
instalacje, koszty nadzoru budowlanego. 

3. Wójt zaprosił wszystkich na uroczyste obchody rocznicy Konstytucji 3 Maja, które  3 maja 
o godz. 12.30 rozpocznie msza św. w kościele w Sulikowie. Następnie odbędzie się 
uroczyste złożenie kwiatów pod pomnikiem  i akademia w GOK. 
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4. Przewodniczący poinformował, że następna sesja planowana jest w dniu 31 maja br. o godz. 
14.00 Tematy: działalność OSP na terenie gminy, działalność rewiru dzielnicowych, pomoc 
dzieciom, problemy bezrobocia. 
Konwent odbędzie się 8 maja br. o godz. 15.30, 
Posiedzenie Komisji Społecznej – 9 maja br.  
Posiedzenia stałych komisji 22 – 26 maja. 

5. Przewodniczący przypomniał o obowiązku składania oświadczeń majątkowych, które 
należy  składać na ręce Przewodniczącego do 28 kwietnia br. (piątek) 

 
Stwierdzając wyczerpania porządku obrad, Przewodniczący zamknął 38 w kadencji sesję Rady 
Gminy Sulików.                      (godz. 17.05) 
 
 
                                                                                                                 Przewodniczący 
                                                                                                                   Rady Gminy 
         
                                                                                                              Franciszek Fleszar 
 
Protokołowała: 
H. Tymińska 


